
2020-12-01 ΜΗΤΣΙΟΥ ΓΛΩΣΣΑ Β1 Β2 

ΜΑΘΗΜΑ: ΝΕΟΕΛΛΗΝΙΚΗ ΓΛΩΣΣΑ 

 

ΤΜΗΜΑΤΑ: Β1 ΚΑΙ Β2 

 

ΚΑΘΗΓΗΤΡΙΑ: ΜΗΤΣΙΟΥ 

 

ΓΙΑ ΝΑ ΜΕΛΕΤΗΣΕΤΕ ΚΑΛΥΤΕΡΑ ΤΟΥΣ ΧΡΟΝΟΥΣ ΤΟΥ ΡΗΜΑΤΟΣ , ΤΟ ΘΕΜΑ ΚΑΙ ΤΗΝ ΑΥΞΗΣΗ 

ΠΕΡΑ ΑΠΟ ΤΗ ΘΕΩΡΙΑ ΠΟΥ ΘΑ ΒΡΕΙΤΕ ΣΤΟ ΣΧΟΛΙΚΟ ΣΑΣ ΒΙΒΛΙΟ ΣΕΛ. 35 ΚΑΙ 36 ..ΣΑΣ 

ΕΠΙΣΥΝΑΠΤΩ ΚΑΙ ΣΧΕΤΙΚΑ ΕΓΓΡΑΦΑ!!! 

 

ΕΧΟΥΝ ΑΝΕΒΕΙ ΚΑΙ ΣΤΗΝ ΤΑΞΗ ΤΟΥ EDMODO... 

 



ΝΕΟΕΛΛΗΝΙΚΗ ΓΛΩΣΣΑ Β΄ΓΥΜΝΑΣΙΟΥ 
ΕΝΟΤΗΤΑ 2η 
 

 

Το θέμα και η αύξηση του ρήματος 

 

1)      Σε κάθε κλιτή λέξη το τμήμα που είναι στην αρχή της και δεν αλλάζει 

μορφή λέγεται θέμα και το τελευταίο τμήμα της που αλλάζει μορφή λέγεται 

κατάληξη. Π.χ. στη λέξη «μαθητής» το θέμα είναι «μαθητ-» και η κατάληξη «-

ής». 

 

2)      Στα ρήματα έχουμε δύο θέματα: το ενεστωτικό και το αοριστικό 

(ενεργητικού και παθητικού αορίστου). Π.χ. για το ρήμα «διδάσκω» έχουμε το 

ενεστωτικό θέμα «διδάσκ-» και το αοριστικό «δίδαξ-» (ενεργητικού αορίστου) 

και «διδάχθ-» (παθητικού αορίστου). 

 

3)      Με το θέμα του ρήματος δηλώνεται το ποιόν ενέργειας του ρήματος (και 

όχι η χρονική βαθμίδα). Ειδικότερα, το ενεστωτικό θέμα δηλώνει το μη συνοπτικό 

(επανάληψη ή εξακολούθηση) ποιόν ενέργειας, ενώ με το αοριστικό θέμα 

δηλώνεται το συνοπτικό και το συντελεσμένο ποιόν ενέργειας. 

 

4)      Από το ενεστωτικό θέμα σχηματίζονται οι χρόνοι με μη συνοπτικό ποιόν 

ενέργειας (μη συνοπτικοί χρόνοι), δηλαδή ο ενεστώτας (διδάσκ-ω), ο 

παρατατικός (δίδασκ-α) και ο εξακολουθητικός μέλλοντας (θα διδάσκ-ω). 

 

5)      Από το αοριστικό θέμα σχηματίζονται οι χρόνοι με συνοπτικό ποιόν 

ενέργειας (συνοπτικοί χρόνοι), δηλαδή ο αόριστος (δίδαξ-α) και ο συνοπτικός 

μέλλοντας (θα διδάξ-ω) και οι χρόνοι με συντελεσμένο ποιόν ενέργειας 

(συντελεσμένοι χρόνοι), δηλαδή ο παρακείμενος (έχω διδάξ-ει), ο 

υπερσυντέλικος (είχα διδάξ-ει) και ο συντελεσμένος μέλλοντας (θα έχω διδάξ-

ει). 

 

6)      Τα ρήματα της πρώτης συζυγίας (όσα ρήματα στο πρώτο πρόσωπο της 

οριστικής ενεστώτα δεν τονίζονται στη λήγουσα, π.χ. δένω, λύνω, κ.λπ.) που 

αρχίζουν από σύμφωνο και είναι δισύλλαβα, στον παρατατικό και στον αόριστο 

παίρνουν ένα ε μπροστά από το θέμα, το οποίο ονομάζεται αύξηση. 

Π.χ. ενεστώτας: δένω, παρατατικός: έδενα και αόριστος: έδεσα. 

Σημείωση: αντί για το φωνήεν ε παίρνουν αύξηση η- τα ρήματα: έρχομαι (ήρθα), 

πίνω (ήπια), είμαι (ήμουν), ξέρω (ήξερα), θέλω (ήθελα) και αύξηση ει- τα 

ρήματα: βλέπω (είδα), έχω (είχα), λέω (είπα). 

 

7)      Δεν παίρνουν αύξηση στον παρατατικό και τον αόριστο: 

α) τα ρήματα της δεύτερης συζυγίας (όσα ρήματα στο πρώτο πρόσωπο της 

οριστικής ενεστώτα τονίζονται στη λήγουσα, π.χ. τραγουδώ, ζητώ κ.λπ.), π.χ. 

ενεστώτας: τραγουδώ, παρατατικός: τραγουδούσα, αόριστος: τραγούδησα, 

β) όσα ρήματα αρχίζουν από φωνήεν ή δίψηφο φωνήεν, τα οποία κρατούν το 

φωνήεν ή το δίψηφο σε όλους τους χρόνους, π.χ. ενεστώτας: αρχίζω, 

παρατατικός: άρχιζα, αόριστος: άρχισα. Εξαίρεση αποτελούν τα ρήματα: έχω-

είχα, έρχομαι-ήρθα, είμαι-ήμουν. 
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ΝΕΟΕΛΛΗΝΙΚΗ ΓΛΩΣΣΑ Β΄ΓΥΜΝΑΣΙΟΥ 
ΕΝΟΤΗΤΑ 2η 
 

 

8)      Μερικά σύνθετα ρήματα (ή σωστότερα παράγωγα ρήματα με προθετικό 

πρόθημα) παίρνουν αύξηση ανάμεσα στα δύο συνθετικά, στην αρχή του β΄ 

συνθετικού, και η αύξηση αυτή λέγεται εσωτερική αύξηση. Τα ρήματα αυτά 

είναι: 

α) κυρίως όσα έχουν ως α΄ συνθετικό κάποια προθετικά προθέματα (κυρίως 

από αρχαίες προθέσεις), όπως: αμφι-, ανα-, αντι-, από-, δια-, εισ-, εν/μ/γ/λ-, 

επι-, κατά-, μετα-, προσ-, συν-, υπερ-, υπο-, κ.λπ. (συμβάλλω→συνέβαλα, 

εκφράζω→εξέφρασα). Όσα από τα ρήματα αυτά έχουν ως πρώτο συνθετικό 

πρόθυμα που τελειώνει σε φωνήεν στην αύξηση (εσωτερική συλλαβική αύξηση) 

χάνεται το τελικό φωνήεν του προθήματος (επιβάλλω → επέβαλα, απορρίπτω → 

απέρριπτα  και απέρριψα). Εξαίρεση αποτελούν τα σύνθετα με α΄ συνθετικό τα 

προθήματα περι- και  προ- (περιπλέκω→περιέπλεκα και περιέπλεξα, 

προτάσσω → προέτασσα και προέταξα). Ωστόσο, πολλά κοινά ρήματα με 

προθετικά προθήματα δεν παίρνουν ποτέ αύξηση (καταλαβαίνω→καταλάβαινα 

και κατάλαβα), σε άλλα πάλι είναι προαιρετική (προσβάλλω→ προσέβαλα ή 

πρόσβαλα ). 

β) Κάποια που έχουν ως α΄ συνθετικό τα προθήματα ξανα- και παρα- η αύξηση 

είναι συνήθως προαιρετική (ξαναγράφω→ξαναέγραψα και ξανάγραψα). 

γ) Η εσωτερική φωνηεντική αύξηση είναι υποχρεωτική στον παρατατικό και 

αόριστο του ρήματος υπάρχω (υπήρχα και υπήρξα). 

 

9)      ΠΡΟΣΟΧΗ: Η αύξηση μένει μόνο όταν τονίζεται και μόνο στην οριστική των 

δύο αυτών χρόνων (παρατατικός και αόριστος), ενώ χάνεται όταν δεν τονίζεται 

(π.χ. παρατατικός: έλυνα, έλυνες, έλυνε, λύναμε, λύνατε, έλυναν) και στις 

υπόλοιπες εγκλίσεις, δηλαδή στην υποτακτική και προστακτική (π.χ. οριστική 

αορίστου: έλυσα, υποτακτική αορίστου: να λύσω, προστακτική αορίστου: λύσε), 

 

Ασκήσεις 

Θα κάνουμε τις ασκήσεις στις σελίδες 35-36 του σχολικού βιβλίου. 
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ΧΡΟΝΟΙ ΡΗΜΑΤΩΝ 

ΟΙ ΜΟΡΦΕΣ ΠΟΥ ΠΑΙΡΝΕΙ ΤΟ ΡΗΜΑ ΓΙΑ ΝΑ ΦΑΝΕΡΩΣΕΙ ΤΟ ΠΟΤΕ 

ΚΑΙ ΤΟ ΠΩΣ ΓΙΝΕΤΑΙ ΚΑΤΙ ΛΕΓΟΝΤΑΙ ΧΡΟΝΟΙ ΤΟΥ ΡΗΜΑΤΟΣ 

ΣΤΗ ΝΕΑ ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΟΙ ΧΡΟΝΟΙ ΕΙΝΑΙ 8  

 

ΑΝΑΛΟΓΑ ΜΕ ΤΟ  ΠΩΣ (ΠΟΙΟΝ) γίνεται κάτι:  

α) γίνεται συνέχεια, δηλαδή έχει διάρκεια, επαναλαμβάνεται, π.χ. 

έγραφε όλη τη μέρα τα μαθήματα  

  ΟΙ ΧΡΟΝΟΙ ΕΙΝΑΙ ΕΞΑΚΟΛΟΥΘΗΤΙΚΟΙ: 

 ΕΝΕΣΤΩΤΑΣ – ΠΑΡΑΤΑΤΙΚΟΣ- ΕΞΑΚΟΛΟΥΘΗΤΙΚΟΣ ΜΕΛΛΟΝΤΑΣ 

β) γίνεται μια στιγμή, δηλαδή σύντομα, στιγμιαία, συνοπτικά, π.χ. χθες 

το βράδυ έγραψε τα μαθήματα   

ΟΙ ΧΡΟΝΟΙ ΕΙΝΑΙ ΣΥΝΟΠΤΙΚΟΙ Ή ΣΤΙΓΜΙΑΙΟΙ : ΑΟΡΙΣΤΟΣ – 

ΣΤΙΓΜΙΑΙΟΣ ΜΕΛΛΟΝΤΑΣ 

γ) έχει γίνει, δηλαδή έχει συντελεστεί, π.χ. έχει γράψει τα μαθήματα 

ΟΙ ΧΡΟΝΟΙ ΕΙΝΑΙ ΣΥΝΤΕΛΕΣΜΕΝΟΙ: ΠΑΡΑΚΕΙΜΕΝΟΣ- 

ΥΠΕΡΣΥΝΤΕΛΙΚΟΣ – ΣΥΝΤΕΛΕΣΜΕΝΟΣ ΜΕΛΛΟΝΤΑΣ 

 

ΑΝΑΛΟΓΑ ΜΕ ΤΟ ΠΟΤΕ ΓΙΝΕΤΑΙ ΟΙ ΧΡΟΝΟΙ ΕΙΝΑΙ: 

Παρελθοντικοί  

1. Ο Παρατατικός φανερώνει πως εκείνο που σημαίνει το ρήμα 

γινόταν στο παρελθόν συνέχεια ή με επανάληψη, π.χ. 

 Όλο το πρωί χτες καθάριζα το σπίτι. (παρελθόν-συνέχεια) 

 Την προηγούμενη εβδομάδα κάθε μέρα διάβαζα δύο ώρες 

(παρελθόν-επανάληψη) 

 

2. Ο Αόριστος φανερώνει πως εκείνο που σημαίνει το ρήμα έγινε στο 

παρελθόν, π.χ. 



 
 

 Χτες το πρωί καθάρισα το σπίτι. (παρελθόν-κάποια στιγμή) 

 Την προηγούμενη εβδομάδα διάβασα δύο ώρες. (παρελθόν-κάποια 

στιγμή) 

3. Ο Υπερσυντέλικος φανερώνει πως εκείνο που σημαίνει το ρήμα 

ήταν τελειωμένο στο παρελθόν πριν γίνει κάτι άλλο, π.χ. 

 Όταν ήρθες, εγώ είχα καθαρίσει το σπίτι. (παρελθόν-τελειωμένο 

πριν από κάτι άλλο) 

 Είχα διαβάσει ήδη δύο ώρες, όταν ήρθες. (παρελθόν-τελειωμένο 

πριν από κάτι άλλο) 

Παροντικοί  

1. Ο Ενεστώτας φανερώνει πως εκείνο που σημαίνει το ρήμα 

γίνεται τώρα συνέχεια ή με επανάληψη π.χ. 

o Όλο το πρωί καθαρίζω το σπίτι. (τώρα-συνέχεια) 

o Αυτήν την εβδομάδα κάθε μέρα διαβάζω δύο ώρες 

(επανάληψη) 

  

2. Ο Παρακείμενος φανερώνει πως εκείνο που σημαίνει το 

ρήμα έγινε στο παρελθόν και έχει τελειώσει την ώρα που 

μιλούμε, π.χ. 

o Τώρα που ήρθες, έχω καθαρίσει ήδη το σπίτι. (έχει τελειώσει 

τώρα) 

Μελλοντικοί 

1. Ο Εξακολουθητικός μέλλοντας φανερώνει πως εκείνο που 

σημαίνει το ρήμα θα γίνεται συνέχεια ή με επανάληψη, π.χ. 

o Όλο το πρωί θα καθαρίζω το σπίτι. (μέλλον-συνέχεια) 

o Την επόμενη εβδομάδα κάθε μέρα θα διαβάζω δύο ώρες. 

(μέλλον-επανάληψη) 

2. Ο Στιγμιαίος μέλλοντας φανερώνει πως εκείνο που σημαίνει το 

ρήμα θα γίνει στο μέλλον χωρίς συνέχεια ή επανάληψη, π.χ. 

o Αύριο το πρωί θα καθαρίσω το σπίτι. (μέλλον-κάποια 

στιγμή) 

o Την επόμενη εβδομάδα θα διαβάσω δύο ώρες. (μέλλον-

κάποια στιγμή) 



 
 

3. Ο Συντελεσμένος μέλλοντας φανερώνει πως εκείνο που σημαίνει 

το ρήμα θα είναι τελειωμένο στο μέλλον, αφού πρώτα γίνει κάτι 

άλλο, π.χ. 

o Όταν θα έρθεις, εγώ θα έχω καθαρίσει το σπίτι. (μέλλον-

τελειωμένο μετά από κάτι άλλο) 

o Ως τα ξημερώματα θα έχω διαβάσει όλο το βιβλίο. (μέλλον-

τελειωμένο μετά από κάτι άλλο) 

Ποιόν ενέργειας 

 

 

Χρονική Βαθμίδα  

 

 

 

Παρελθόν Παρόν Μέλλον 

Εξακολουθητικό-

Επαναλαμβανόμενο 

 

 

παρατατικός 

έγραφα 

ενεστώτας 

γράφω 

εξακολουθητικός 

μέλλοντας 

θα γράφω 

Συνοπτικό-Στιγμιαίο 

 

 

αόριστος 

έγραψα 

 συνοπτικός 

μέλλοντας 

θα γράψω 

Συντελεσμένο 

 

 

 

 

υπερσυντέλικος 

είχα γράψει 

παρακείμενος 

έχω γράψει 

συντελεσμένος 

μέλλοντας 

θα έχω γράψει 

 

 


